

ՄԻՔԱՅԵԼ ՄԱՐՏԻՐՈՍՅԱՆ

**ԴՐՎԱԳՆԵՐ ՆԱՅ ԱԶԳԱՅԻՆ ՊԱՏՎԻՐԱԿՈՒԹՅԱՆ
ԳՈՐԾՈՒՆԵՈՒԹՅՈՒՆՆԵՐ**

Նայ ժողովրդի բազմադարյան պայքարային մեջ 1913 թվականը հույսերի ու ակնկալիքների փառի էր: Նայ ազգային պայքարակազմության ժամանակի ամենահանրաճանաչ հայի՝ Պողոս Նուբար փաշայի գլխավորությամբ գրվելով էր Երուսաղիմում և Լոռիում ջանքեր գործադրում արևմտահայության կյանքի, պայքարի ու ինչքի, ապահովության հարցը լուծելու համար: Նայության բոլոր հարվածների ու խավերի հայացքը սևեռված էր դեպի Պողոս Նուբարը, որի հաջող գործունեության հետ էին կապված լավագույն ապագայի ծրագրերը:

Կապարելով Ամենայն Նայոց Կաթողիկոս Գևորգ Ե Սուրենյանցի հանձնարարականները՝ ազգային պայքարակազմությունն աշխարհեց առաջին հերթին հայանպասք փրամադրություններ ստեղծել Երուսաղիմի հասարակական-քաղաքական ու կառավարող շրջաններում: Պողոս Նուբար փաշան համոզված էր, որ հասարակական կարծիքը կարող է ազդու լծակ լինել Նայկական հարցում երուսական երկրների միակամությունը հաստատելու գործում: Այդ նպատակով ազգային պայքարակազմությունը կազմակերպական մեծածավալ աշխատանքներ կատարեց Երուսաղիմում գործող հայկական կոմիտեների աշխատանքների աշխուժացման, ինչպես նաև նոր կոմիտեների ու մասնախմբերի ստեղծման գործում: 1913 թ. ընթացքում այդպիսի կոմիտեներ ստեղծվեցին Անգլիայում, Ֆրանսիայում, Գերմանիայում, Ավստրո-Հունգարիայում, Ռուսաստանում, Շվեյցարիայում և այլուր: Նայկական կոմիտեների կազմում ընդգրկվում էին հայաստանական փրամադրություններ ունեցող եկեղեցական, հասարակական ու կուսակցական նշանավոր գործիչներ, գիտության ու մշակույթի երևելի դեմքեր, հայրնի մարավորականներ, դիվանագետներ, անգամ, խորհրդարանների պարզամտներ և այլք: Կոմիտեները բոլոր թույլատրելի միջոցներն օգտագործում էին Նայկական հարցի արդար լուծումը քարոզելու, հայաստանական փրամադրությունները մշտադրոշմ պահելու, երուսական կառավարող շրջանների հետ սերտ կապեր հաստատելու համար: Կոմիտեների անդամները մամուլում հանդես էին գալիս հայանպասք հռչակներով ու հարցազրույցներով, առանձին մեկնագրություններով, որպեսզի աշխարհում էին ներկայացնեին Օսմանյան կայսրությունում արևմտահայության ծանր կացությունը, Նայկական հարցի պայքարությունը, թուրքական կառավարության կեղծ խոստումները, երուսական դիվանագիտության շահամոլ ձգվումները և, երբեմն, առաջադրում էին Նայ դարի լուծման իրենց փորձերակները: Նայկական կոմիտեների ջանքերով հաճախ կազմակերպվում էին դասախոսություններ ու զեկուցումներ, որոնց որպես կանոն ներկա էին լինում հայ ազգային պայքարակազմության անդամները: Նմանապիսի միջոցառումները կազմակերպվում էին գերազանցապես Պողոս Նուբար փաշայի նախաձեռնությամբ ու հովանավորությամբ: Նասարակական ու գիտական այլևայլ գործիչներից բացի այդ համաժողովներին մասնակցում էին նաև պետական բարձրաստիճան այրեր:

Ահա այդպիսի ներկայացուցչական խոշոր համաժողովներից էր 1913 թ. ապրիլի 25-ին Լոնդոնի հայկական կոմիտեի ջանքերով կազմակերպված միջոցառումը, որը արդի ունեցավ անգլիական պառլամենտի դահլիճներից մեկում: Նրա աշխատանքներին մասնակցում էին պարզամավորներ, Լոնդոնի, Մանչեսթրի, Փարիզի, Բեռլինի և Շվեյցարիայի հայկական կոմիտեների ներկայացուցիչներ: Նամաժողովում ազգային պարվիրականության անունից հանդես եկան Պողոս Նուբար փաշան և Կ. Պոլսի Կեդրոնական վարժարանի նախկին արևույտ, իրավաբան Նաթուրյուն Մոսսիսյանը:

Իր ելույթում Պողոս Նուբար փաշան, մանրամասն ներկայացնելով պարվիրական մշակած բարենորոգումների ազգային ծրագրի հողվածները, մասնակիցների ուշադրությունը հրավիրեց այն փաստի վրա, որ դրանք բավական չափավոր են և հիմնված են Բեռլինի վեհաժողովի 61-րդ հողվածի և Կերտությունների կողմից Բ. Դեանը 1895թ. մայիսին ներկայացված հուշագրի վրա: Նամաժողովում ելույթ ունեցան նաև անգլիական խորհրդարանի պարզամավորներ Աննան Բրայսը և Թ. Բ. Օ'Քոննորը, Բեռլինի հայկական կոմիտեից դոկտոր Յոհաննես Լեփսիուսը, Փարիզի կոմիտեից՝ Ռոբեր դը-Քեն, Շվեյցարիայի կոմիտեից՝ Լեոպոլդ Ֆավրը և այլք:

Նամաժողովում ընդունվեց հայկական բարենորոգումների մի նախագիծ, որի հիմքում դրված էին ազգային պարվիրականության առաջարկները: Ըստ համաժողովի մշակած նախագծի հայկական բարենորոգումների անկյունաքարերն էին՝ սուլթանի կողմից և Կերտությունների համաձայնությամբ՝ երոսպացի գլխավոր կոմիսարի նշանակումը, մշտապես գործող հանձնաժողովի միջոցով Կերտությունների վերահսկողությունը, հավասար թվով՝ մահմեդականներից և քրիստոնյաներից ընտրված նահանգային գլխավոր ժողովի հիմնումը, հայ բնակչությունից բռնագրավված հողերի վիճակագրությունը, քրդերի և քոչվոր ցեղերի դեմ պայքարի արդյունավետ մեխանիզմի ստեղծումը, Բալկաններից Արևմտյան Նայսարան գաղթող մահմեդական բնակչության խնդիրը, արեղական ոստիկանության հիմնումը, դպրական, ֆինանսական և այլ կարգի բարենորոգումները¹: Նկարագրի է, որ համաժողովը նախապես ունեցավ իր ընդունած որոշումները ներկայացնել Փարիզում գումարվող միջազգային ֆինանսական հանձնաժողովին և Կերտությունների արագորձնախարարություններին: Նայկական կոմիտեները ցանկանում էին ազդել իրենց երկրների կառավարությունների վրա՝ հայկական բարենորոգումների խնդրին շուրափույթ լուծում տալու համար: Իսկ միջազգային ֆինանսական հանձնաժողովը Օսմանյան կայսրությանը հարկացվող նոր վիճակագրությունների ու վարկերի փորձադրումը կարող էր պայմանավորել հայկական բարենորոգումների ընդունումով:

Նամաժողովը ողջունեց փարբեր երկրներում հայկական կոմիտեների հիմնումը և կոչ արեց աշխուժացնել պեղական ու հասարակական շրջաններում ի շահ Նայ դարի տարվող քարոզչական աշխատանքները: Այս առթիվ Անգլիայի հայկական կոմիտեի անդամ Նուրի Բուքստունի առաջարկությամբ ընդունված որոշման մեջ ասվում էր՝ համաժողովի մասնակիցները «պարտավորված են պահպանել իրանց երկրներում կազմուած կոմիտեները՝ իրազեկ պահելու համար հասարակական կարծիքը հայկական հարցի մասին և գործելու համար իրանց կառավարությունների մօտ անընդհատ և յարարելու ջանքերով ի նպաստ

1 Տե՛ս Նայսարանի ազգային արխիվ (այսուհետև՝ ՆԱԱ), ֆ.57, ց.5, գ.34, թ.23:

ռեֆորմների, որ պահանջում են Կոնստանտինոպոլի կաթոլիկների և անհրաժեշտ են Օսմանյան կայսրության ամբողջական պահպանման համար»²:

Ուշագրավ է, որ այս համաժողովը Կոնստանտինոպոլի ունեցավ հենց Լոնդոնում, որտեղ ընթանում էին Կոնստանտինոպոլի բազմակողմ հանդիպումներ Բալկանյան առաջին պատերազմում հաղթանակած կողմերի միջև հաշտության եզրեր գտնելու համար: Պարզապես ռուսաց դիվանագիտության ու Ամենայն Տայոց Կաթողիկոսի հորդորներից ելնելով էր, որ Պողոս Նուբարը պաշտոնապես չէին վեհաժողովին: Փոխարենը համաժողովը մեծ դեր խաղաց Անգլիայում հայանպասք փրամադրություններ ստեղծելու գործում: Լոնդոնի համաժողովի անմիջական արդյունք պետք է համարել 1913 թ մայիսի 18-ին Մեծ Բրիտանիայի խորհրդարանում պատգամավորներ Ա. Բրայսի և Թ. Բ. Օ'Բոննորի, արարքին գործերի նախարարի խորհրդական Էբլենբի հայանպասք ելույթները: Անգլիացի խորհրդարանականները կառավարությունից պահանջում էին նեցուկ լինել Տայ դարին և միջոցներ ձեռնարկել, որպեսզի թուրքական կառավարությունն իրագործի հայկական բարենորոգումները³:

Ազգային պարվիրակության ստեղծումը և գործունեությունը թշնամանքով ընդունվեց երիտթուրքական կառավարության կողմից: Խեղաթյուրելով ազգային պարվիրակության նպատակների ու ձեռնարկած քայլերի էությունը՝ երիտթուրքերը հայտարարում էին, թե Պողոս Նուբար փաշան հայերի համար ցանկանում է բացառիկ արքունություններ և առանձնաշնորհումներ ձեռք բերել: Այս առումով ուշագրավ է Ահմեդ Աղանի Կ. Պոլսի «Տագիգաթ» թերթում տպագրած հոդվածը, որտեղ հեղինակը հայտարարում էր, թե «Լոնդոնի մեջ կարգ մը պարվիրակներ կ'շրջին և կ'պարտասպեն կարգ մը յիշատակագիրներ, ներկայացնելու համար դեսպանաժողովին: Ասուք կարգ մը իրատուրներ և առանձնաշնորհումներ կ'պահանջեն Թուրքիա բնակող կարգ մը ցեղերու համար և, բնականաբար, այս մարմիններն իրենց նպատակին հասնելու համար կ'աշխատեն Կոնստանտինոպոլի մամուլն և հանրային կարծիքն շահիլ, և այս առթիվ Օսմանյան կառավարության դեմ կարգ մը բարբառանքներ կ'հրապարակեն»⁴:

Կեղծելով իրականությունը երիտթուրքերը հայերի նկատմամբ թշնամության նոր որակ էին սերմանում, քանի որ մահմեդական մոլեռանդ ամբոխի աչքին հայ ազգաբնակչությունը ներկայացվում էր որպես անջատողական ու արտոնյալ իրավունքներ պահանջող: Ու եթե սրան գումարենք Բալկանյան առաջին պատերազմում քրիստոնյաների հաղթանակի հետևանքով Բալկաններից Արևմտյան Տայաստան գաղթած մահմեդականների վրեժխնդրությունը, ապա պարզ կդառնա երիտթուրքական կառավարության հակահայ դիպլոմատության բուն նպատակը: Տաշվի առնելով այս հանգամանքը Պողոս Նուբար փաշան իր հրապարակային ելույթներում հաճախ ընդգծում էր, որ բարենորոգումները նույնքան անհրաժեշտ են մահմեդականներին, որքան քրիստոնյաներին, որ հայերն օսմանյան «հայրենիքը» մասնավորապես ձգտումներ չունեն և այլն: 1913 թ մայիսի 15-ին անգլիական «Times» թերթի խմբագրապետին ուղղված նամակում ի թիվս այլ

2 «Մշակ», 17.V.1913:

3 Տե՛ս **Լիպովիչի տը Քոնստանտինո**, Տայական հարցին վերջին փուլերը, Կ.Պոլիս, էջ 65-74:

4 «Բիզանտին», 26. IV.1913:

հարցերի Պողոս Նուբարը մեկնաբանում էր իր առաքելության նպատակը: Նա շեշտում էր, որ պարվիրակությունը «ոչ բաժանում, ոչ անկախություն է ոչ այլ բաղաբական ինքնավարություն կը պահանջէ (ինչ որ ութուպիա մը պիտի ըլլար՝ նկատելով Նայասրանի աշխարհագրական պայմանները), մենք կ'պահանջենք միմիայն Բեռլինի դաշնագրին 61-րդ յօդուածով խոստացած եւ 11 մայիս 1895ի յիշարակագրով Պոլսոյ օտար դեսպաններուն մատուցած ծրագրին պարունակած բարենորոգումներուն գործադրութիւնը: Նկատաբար մենք կ'ուզինք, օսմանցի մնալով հանդերձ վարչական յորջ բարենորոգումներ, որոնց գործադրութիւնը դիւրին ըլլայ եւ երաշխաւորէ համագգային հակակշռով մը: Պէտք կ'գգամ շեշտելու, որ այս բարենորոգումները ի գործ պիտի դրոյին թէ՛ մուսուլման եւ թէ՛ քրիստոնեայ ժողովուրդներուն ի նպաստը»:

1913 թ հունիսի 1-ին Փարիզում Ֆրանսիայի Ասիական ընկերության նախաձեռնությամբ եւ ազգային պարվիրակության ջանքերով Կոնստանդուպոլիսի ունեցավ Եւրոպայի հայկական կոմիտեների երկրորդ խոշոր համաժողովը: Այս միջոցառման աշխարհաբնական դեկավարացի ու խորհրդածողովում նախագահեց Ասիական կոմիտեի հայկական բաժնի ղեկավար գեներալ Լակրուան:

Փարիզի համաժողովում ընդարձակ ելույթներով հանդես եկան ֆրանսիացի հայասեր, հայրենի արեւելագետ Ռենե Պիոն եւ Պողոս Նուբար փաշան: Իր ելույթում Ռ. Պիոն նշեց, որ հայկական հարցը դարձել է Եւրոպայի խաղաղության համար անհրաժեշտ պայման, եւ Եւրոպայի երկրներն այժմ պետք է փնտրեն իրենց վերջնական լուծումը: Նախագահ Գեներալ Օսմանյան կայսրությունում Եւրոպայի երկրներին շահերն այնքան են սրված, որ հայկական նահանգներում ապստամբություն ծագելու դեպքում պարտագամն անխուսափելի կդառնա: Ուստի այս պայթյունավտանգ օջախը մարելու լավագույն միջոցը եւրոպական վերահսկողությամբ հայկական խոստացված բարենորոգումների իրագործումն է⁵:

Պողոս Նուբար փաշայի ելույթը նվիրված էր հայկական բարենորոգումների բնույթին եւ անհրաժեշտությանը: Նա շեշտեց, որ իր գլխավորած պարվիրակությունը չի ձգտում Արեւմտյան Նայասրանի ինքնավարությանն ու անկախությանը, այլ պարզապես ցանկանում է բարենորոգումների միջոցով փրկելու պայմաններ ստեղծել հայկական նահանգներում: Նրա կարծիքով հայկական բարենորոգումները միայն անունով են հայկական: Իրականում դրանց կիրառումը օգտակար կլինի նաեւ այլազգի ու այլադավան մյուս ժողովուրդների համար, քանի որ «կարելի չէ ընդունիլ թէ երկրամասի մը մէջ ապստամբութիւնը, արդարութիւնն ու փոփոխական բարգաւաճումը բնակչութեան մէկ մասին օգտակար ըլլայ ի վնաս միւս մասերուն»⁶:

Նակիրճ շարադրելով հայկական հարցի պարմությունը, Պողոս Նուբարն ապացուցում էր, որ հայկական բարենորոգումների պահանջն ունի միջազգային իրավական հիմքեր: Դրանց կիրառման գլխավոր պայմանը եւրոպական վերահսկողությունն է, առանց որի թուրքական կառավարությունն անկարող է զսպել հայկական նահանգներում Կոնստանդուպոլիսի գեղծումներն ու ոճիրները: Տեղությունների միջոցով իրականացվող իրական ու

5 ՆԱԱ, ֆ.57, ց.5, գ.34, թ.31:

6 «Տե՛ն Մշակ», 9. VI.1913:

7 Ե. Օրբան, Պողոս փաշա Նուբար (կենսագրական նոթեր), Կ. Պոլիս, 1913, էջ 66:

ազդեցիկ վերահսկողությունը թույլ կտար «հսկել որպես զի Կրեոլական պաշտօնականները, որոնք բարենորոգումները իրագործելու պաշտօն ունին, զանազան ճշմարտապես գործադրեն, առանց Կրեոլացումի, առանց կողմնակցության, առանց ի դերն հանելու օրենքին գործադրությունը»⁸: Պողոս Նուբարն իր լիակատար համերաշխությունն էր հայտնում Ֆրանսիայի նշանավոր հայասեր Վիկտոր Բերարի հայկական բարենորոգումների առթիվ առաջադրված բանաձևին՝ «Օսմանեան բարենորոգում՝ եւրոպական հակակշիռ, ազդեցիկ բարենորոգում, իրական հակակշիռ: Այս բանաձևէն դուրս՝ ապագայի ապահովութիւն չկայ ոչ Նայ ազգին համար եւ ոչ ալ Ասիոյ մէջ թրքական վեհապետութեան համար»⁹: Փարիզի համաժողովը մեծ նշանակություն ունեցավ Ֆրանսիական հասարակական-քաղաքական շրջաններում հայկական պահանջների մասին անաչառ պարկերացում կազմելու գործում: Փարիզի համաժողովի ավարտից անմիջապես հետո, հունիսի 5-ին Պողոս Նուբարն ընդհարձակ նամակով դիմեց «L' homme Libre» թերթի խմբագրապետին, որտեղ մանրամասնեց համաժողովում իր հնչեցրած Կրեոլականությունը¹⁰:

Ռուսական կառավարությունը Գեորգ Ե Կաթողիկոսի միջոցով ձգտում էր ազգային պարվիրակության գործունեությունը դնել իրեն ձեռնարկ հունի մեջ, որպեսզի առանց իր խնայության եւ համաձայնության պարվիրակությունը որեւէ չնախապետված քայլ չաներ: Այսուհանդերձ Պողոս Նուբար փաշան հաճախ շեղվում էր ռուսական դիվանագիտության նախանշած ուղուց: Ազգային պարվիրակության կարարած մի շարք գործողությունների վերլուծությունը ցույց է տալիս, որ Պողոս Նուբար փաշան հաճախ ունեցել է ինքնուրույն մոտեցում եւ գործել է անձնական նախաձեռնությամբ:

1913 թ. հունվարի սկզբներին Ամենայն Տայոց Կաթողիկոս Գեորգ Ե Սուրենյանցը ազգային պարվիրակությանն ուղարկեց հրահանգներ, որոնք պետք է գործողության ուղեցույց լինեին վերջինիս համար: Նրանցում մարմանվում էր թուրքական կառավարության խոստումներին չհավատարմի ու նրա հետ բանակցություններ չվարելու անհրաժեշտությունը: Կաթողիկոսը շեղվում էր, որ թուրքական կառավարության բոլոր քայլերն ունեն մեկ նպատակ՝ մոլորեցնել եւրոպական հասարակական կարծիքը, «մասամբ էլ, դժբախտաբար, դյուրահաւար հայերին, եւ այսպիսով խուսափել եւրոպական պետութեանց (յարկապէս Ռուսաստանի) միջամտութիւնից»¹¹: Սակայն Պողոս Նուբար փաշան գտնում էր, որ եւրոպական ոչ մի պետություն, այդ թվում եւ Ռուսաստանը, չի կարող բարենորոգումներ պարտադրել թուրքական կառավարությանը: Ներկայիս բարենորոգումների ցանկացած ծրագիր, եթե գործադրության նպատակ ունի, ապա պետք է ստանա Բ. Դեան հավանությունը: Նախառակ դեպքում, խզելով հարաբերությունները, հայերը վրանգում էին բարենորոգումների կիրառումը: Առանց այն էլ Տայկական հարցի արժարժումը հղի էր բազմազան վրանգներով ու մեծ հանդգնություն էր պահանջում: Ճիշտ էր լինի արհամարհել հնարավոր բոլոր վրանգները ու այրել նահանջի բոլոր կամուրջները: Տայկական հարցի միջազգայնացումն արեւմտահայության համար ողբերգական հետևանքներ էր ունեցել,

8 Անդ, էջ 68:

9 Անդ, էջ 69:

10 Տե՛ս անդ, էջ 78-72:

11 ՏՃԱԱ, ֆ.57, ց.5, գ.19, թ.9:

քանի որ տերությունները, Նայկական հարցն իրենց շահերին ծառայեցնելուց հետո մի կողմ էին նետել՝ իբրև հնամաշ ձեռնոց: Իսկ լքված արևմտահայությունն ընկել էր ավելի վատթար կացության մեջ ևս զոհ դարձել թուրքական վրեժխնդրությանը:

Նաշվի առնելով այս հանգամանքը՝ ազգային պարվիրակությունը 1912-14թթ. ընթացքում կապերը չիզեց ինչպես թուրքական կառավարության, այնպես էլ բարենորոգումների օգտին հանդես եկող արտասահման վարարանդված թուրք հասարակական-քաղաքական շրջանների հետ: Թուրքական կառավարության հետ բանակցություններն ընթանում էին Փարիզի թուրքական դեսպան Ռիֆաթ փաշայի միջոցով: Թուրքական կառավարությունն ազգային պարվիրակությանը ձգտում էր համոզել, որպեսզի վերջինս հրաժարվի երոպական երկրներին դիմելուց, հավաստելով, թե թուրքական կառավարությունը մտադիր է իրագործել բարենորոգումներ առանց օտար միջամտության: Ռիֆաթ փաշայի հետ հանդիպումներից մեկի ժամանակ Պողոս Նուբար փաշան հայտնեց, որ ազգային պարվիրակության գործունեության հիմնական նպատակը բարենորոգումների իրագործման համար անհրաժեշտ երաշխիքների ձեռքբերումն է: Թուրքական դեսպանը հարցրեց, թե «կարելի չէ՞ր բարենորոգումները մենք մեզի - en famille - գործադրել, առանց անոր խառնելու օտար պետությունները, փաշան պատասխանեց, թե ինք համոզված էր գրադիլ իր հայրենակիցներուն պահանջներովը միմիայն այն պայմանով, որ անոնք հիմնուէին հաստատուն կռուանի մը ևս իրաւունքներու վրայ, որոնք ձեռք բերուած են ո՛չ միայն Թուրքիոյ, այլ միանգամայն պետութեանց յանձնառութիւններովը»¹²: Պողոս Նուբարը համոզված էր, որ բարենորոգումների թուրքական ծրագրերը, ինչպես վկայում է պարսկական փորձը, առանց վերահսկողության երբեք չեն գործադրվում: Ներկաբար առանց վերահսկողության չկա բարենորոգում:

Ներագայում Պողոս Նուբար փաշան սկսում է ավելի զուսպ վերաբերվել թուրքական կառավարությանը: Պահպանելով զգուշավորությունը՝ նա հայկական բարենորոգումների իր կազմած նախագիծը նախ և առաջ ներկայացնում է Ռիֆաթ փաշային, որն էլ, առերես օգտակար ու գործնական գնահատելով կատարված աշխատանքը, ներկայացնում է Բ. Դեան հավանությանը¹³:

Նարաբերությունները համեմատաբար ավելի կարճատև եղան թուրքական հասարակական-քաղաքական շրջանների հետ, որովհետև, տեղեկանալով այս մասին, երիտթուրքական մասնուր մեծ աղմուկ բարձրացրեց: Պողոս Նուբար փաշան մեղադրվեց թուրք վարարանդիական շրջանների, հարկապես իր բարենորոգչական գաղափարներով հայրնի Շերիֆ փաշայի հետ կապեր ունենալու, հետևաբար օսմանյան կայսրության ներքին գործերին ևս կուսակցական վեճերին միջամտելու մեջ: «Ժամանակ» թերթին ուղղված հերքման մեջ Պողոս Նուբար փաշան նշում էր, որ ազգային պարվիրակությունը զբաղվում է Բեռլինի պայմանագրով ամրագրված հայկական բարենորոգումների գործադրման պահանջով, հետևաբար Օսմանյան կայսրության ներքին գործերին միջամտելու մասին խոսք անգամ լինել չի կարող: Ինչ վերաբերում է Շերիֆ փաշային, ապա նա հանդես է գալիս ամբողջ կայսրության բարենորոգմամբ, ուստի կողմնակից էր նաև հայկական

12 «Բիզանտին», 17.1.1913:

13 Տե՛ս «Ժամանակ», 27. V.1913:

բարենորոգումներին: Տեպեաբար իր և Շերիֆ փաշայի հարաբերություններում զարմանալի ոչինչ չկար¹⁴: Այնուամենայնիվ Պողոս Նուբար փաշան ստիպված էր դադարեցնել, իսկ միգրացիոն անլեզալացնել իր կապերը թուրքական վարարանդիական շրջանների հետ:

Թեև ռուսական դիվանագիտությունը դեմ էր, որ ազգային պարզությունը պաշտոնական դիմումներ ներկայացնի անհատներին և այդ մասին բառացիորեն զգուշացրել էր Գեորգ Ե Կարթոդիկոսին, այնուամենայնիվ 1913 թ. ընթացքում Պողոս Նուբար փաշան քաղաքական առիթներով մի քանի անգամ հանդես եկավ երապական դիվանագիտական աշխարհին ուղղված պաշտոնական հուշագրերով: Դրանցում ազգային պարզությունը ներկայացնում էր Նայկական հարցի ամփոփ պարզությունը և անհատների ուշադրությունը էր հրավիրում հայկական բարենորոգումների այս կամ այն խնդրի վրա: Այդ հուշագրերից առաջինը հրապարակվեց 1913 թ. փետրվարի 27-ին և վերնագրված էր՝ «Բեռլինի դաշնագրի 61-րդ հոդվածը և հայկական պահանջները»: Այս հուշագրի համար առիթ էր ծառայել երկրորդ թուրքական կառավարության ներկայացրած բարենորոգումների նախագիծը, որը պարզության մեջ հայտնի է ներքին գործերի նախարար Ռեշիդ բեյի անունով: Դեռևս 1912 թ. դեկտեմբերին, երբ Կ. Պոլսում իշխանության գլուխ էր «Նուրիեթ վե Իթթիլաֆ» («Ազատություն և Նամադայություն») կուսակցությունը, անհանգստանալով Նայկական հարցի նկատմամբ ռուսական կառավարության բարյացակամ դիրքորոշումից և հայկական շրջանների եռանդուն ջանքերից, սկսեց քննարկել 21 հոդվածից բաղկացած հայկական բարենորոգումների մի ծրագիր¹⁵: Ռեշիդ բեյի ծրագիրը ոչ մի կերպ չէր կարելի հայկական անվանել, քանի որ այն ընդգրկում էր Արևմտյան Նայասարանի ոչ թե վեց, այլ չորս վիլայեթները և նրանում ոչ մի տեղ հիշարակված չէր Նայասարան անվանումը: Ռեշիդ բեյի ծրագրում չկար ամենակարևորը՝ բարենորոգումների կիրառման նկատմամբ կայուն երաշխիքներով մշտական հսկողությունը: Թեև վարչապետ Քյամիլ փաշան, արտաքին գործերի նախարար Գաբրիել Նուբարունկյանը, ֆինանսների նախարար Աբդուրբահման բեյը և Ռեշիդ բեյը հայկական շրջանների հետ հանդիպումների ժամանակ (նախկին պարսիսկա Մադաթիա Օրմանյան, մեծահարուստ վաճառական Պարթիկ Գյուրենկյան, բժիշկ Նազարեթ Տաղավարյան և թուրքական «Մապահ» թերթի խմբագիր Տիրան Բեյկյան) խոստացան բարենորոգումները տարածել նաև Էրզրումի ու Սվազի վիլայեթների վրա, հողային բարեփոխումների համար հատկացնել 200.000 ոսկի և այլն, սակայն ծրագրում ամենաեականի՝ վերահսկողության երաշխիքների բացակայությունը անվստահություն էր ծնում: Ռուսական «Московская газета» թերթը նշում էր, որ Ռեշիդ բեյի ծրագիրը վստահության արժանի չէ, «քանզի Բ. Դուրը հաճախ է տվել այդպիսի խոստումներ, բայց հենց պահանջվել է կիրառել դրանք, ապա զարկվել են «կողմնակի պարագաներ» խոստումների իրագործումը արգելակելու համար»¹⁶:

Պարահական չէ, որ իթթիլաֆական կառավարությունը զուգահեռաբար սկսեց քննարկել թուրքական պատվամենարի թուրք պարզամտոր Աբդուլ Բադերի քրդական

14 Տե՛ս «Մշակ», 4.VII.1913:

15 Տե՛ս Архив внешней политики Российской империи (այսուհետև՝ АВПИИ) ф. Посольство в Константинополе, оп.517/2, д.3728, л.28-30:

16 «Московская газета», 27.XII.1912.

ինքնավարություն կազմակերպելու նախագիծը, որը նրան հրապարտում էր, առաջին հերթին, իր հակահայկական ուղղվածության պարզաբանում: «Բյամիլ փաշայի և Աբդուլ-Քադերի հանդիպումները ցույց տվեցին, որ իթթիլաֆական կառավարությունը լրջորեն մտադիր է քղական շարժումն օգտագործել հայերի դեմ: Աբդուլ-Քադերի նախագծում «Քրդսպանի մեջ ներառված էին հայկական վիլայեթները: Քադերը ճգնում էր ապացուցել, որ «Քրդսպանի ինքնավարությունը երոպական պետություններին թույլ չի տա ստեղծել ինքնավար Նայասպան: Աբդուլ-Քադերը հայտարարեց, «Տվեր մեզ ինքնավարություն, որպեսզի խուսափեք հայկական հարցից...»¹⁷:

Բայց ո՞չ Ռեշիդ բեյի և ո՞չ Աբդուլ-Քադերի ծրագրերին վիճակված չէր իրականանալ: 1913 թ. հունվարի 10-ին Օսմանյան կայսրությունում տեղի ունեցավ պետական հեղաշրջում: Թալեաթ և Էնվեր բեյերի գլխավորությամբ 200 հոգուց բաղկացած զինված ջոկատը ներխուժեց Բ. Դուռ և Բյամիլ փաշային ստիպեց հրաժարական տալ: Հունվարի 11-ին վարչապետ հռչակվեց Մահմուդ Շեքեր փաշան: Կրկին իշխանության գլուխ անցած իթթիլաֆականները ժխտական դիրք բռնեցին Նայկական հարցի նկատմամբ:

Փետրվարի 27-ի հուշագրով Պողոս Նուբար փաշան երոպական դիվանագիտական աշխարհին հիշեցնում էր, որ հայկական բարենորոգումների պահանջն ամրագրված է 1878 թ. Բուլդինի վեհաժողովի 61-րդ հոդվածով և պետությունների 1895 թ. մայիսյան ծրագրով, ուստի այն չի կարող Օսմանյան կայսրության ներքին հարցը լինել: Ինչ վերաբերում է Ռեշիդ բեյի ծրագրին, ապա Պողոս Նուբարը պետությունների ուշադրությունն էր հրավիրում այն փաստի վրա, որ թուրքական կառավարության պատրաստած ծրագիրը «կը ջնջէ Պետություններու հակակշիռը և ասով կը ջնջէ նաև պետականութեան և ազդեցիկութեան ամեն երաշխաւորութիւն»¹⁸:

1913 թ. մարտի 22-ին հրապարակվեց ազգային պարվիրականության երկրորդ հուշագիրը «Նայկական բարենորոգումները և ասիական Տաճկաստանի ամբողջությունը» վերնագրով: Նրանում Պողոս Նուբար փաշան երոպական դիվանագիտական աշխարհին հավաստիացնում էր, որ Օսմանյան կայսրության ամբողջականությունը մեծապես պայմանավորված է իր արևելյան նահանգների անվտանգության գարգացմամբ, որի շնորհիվ երկրում կհեղձացվեն խռովության բոլոր շարժառիթները: Իսկ երիտթուրքերը անվտանգության առաջընթացի կարող են հասնել միայն բարենորոգումների միջոցով: Պողոս Նուբար փաշան վստահեցնում էր, որ երիտթուրքական կառավարությունն արդեն ըմբռնել է հայկական բարենորոգումների կարևորությունը Օսմանյան կայսրության ամբողջականությունը պահպանելու գործում և հայկական շրջաններին առաջարկել է բարենորոգումներ իրագործել: Բանն այն է, որ 1913 թ. մարտին Նայկական հարցում ռուսական դիվանագիտության ակտիվությունը հեղձացնելու նպատակով երիտթուրքերը հրաժարվեցին նախկին ժխտական վերաբերմունքից և բանակցությունների մեջ մտան Նայ հեղափոխական դաշնակցություն կուսակցության ներկայացուցիչների հետ: Այդ բանակցություններին իթթիլաֆականներից մասնակցում էին՝ Թալեաթը, Խալիլը, Միսիհաթ Շյուքրին, իսկ դաշնակցականներից՝ Ակնունին, Վարդգես Սերենկյոյանը և

17 "Новое время", 24. XII.1912.

18 Ե. Օրբան, նշվ. աշխ., էջ 54-55:

Արմեն Գաբուն: Իթթիհասարականները խոստանում էին Բալկանյան պարերագմից հետո Արևելյան Ռումելիայի բարենորոգության ծրագրի հիման վրա բարենորոգումներ անցկացնել նաև հայկական վիլայեթներում: Դրա փոխարեն հայերից պահանջում էին հրաժարվել տնտեսություններին դիմելուց և Ա. Պոլիս հրավիրել Պողոս Նուբար փաշային¹⁹:

Այս իրադարձությունները Պողոս Նուբար փաշայի համար հիմք էին փակել եզրակացնելու, որ այլևս հապաղել պետք չէ և «ներկայեւ ատլի նպաստաւոր ո՛չ մէկ առիթ պիտի ներկայանայ Երոպայի՝ պահանջելու համար հայկական բարենորոգումները»²⁰:

Անշուշտ, Պողոս Նուբարը սխալվում էր, երբ կարծում էր, թե տնտեսությունները շահագրգիռ են Օսմանյան կայսրության ամբողջականությունը պահպանելու մեջ: Սրափոխ քվեի պահպանելու կարգախոսը իրականում հիմնովին կեղծ էր և օգտագործվում էր տնտեսությունների փրկության և քաղաքական ազդեցությունը Օսմանյան կայսրությունում ամրացնելու համար: Պարսկության դատը դասերը վկայում էին, որ պաշտոնական Երոպայի վերաբերմունքը Օսմանյան կայսրության նկատմամբ միշտ էլ եղել է սեփական եսասիրական շահերի հետապնդման քաղաքականություն, իսկ Բալկանյան պարերագմի հետևանքով թուլացած Թուրքիայի երկրում կացությունը հնարավորություն էր տալիս ավելի դյուրությամբ իրագործել հիվանդ մարդու անդամահատումը²¹: Ինչպես վկայում էր Ռիզայի ռուսական փոխհյուպատոս Վ. Մանուկին՝ «ըստ էության երոպական տնտեսությունների ամբողջ համակարգը Արևելքի քրիստոնեական նկատմամբ՝ զուր պարտք է: Երոպան այսօր ստորում է միայն նրա համար, որպեսզի հասնի Թուրքիայի կազմալուծմանը»²²: Այսուհանդերձ, Պողոս Նուբարը ձգտում էր փրկության և քաղաքական շարժառիթներով Երոպային շահագրգռել հայկական բարենորոգումների իրագործման մեջ: Նա երոպական դիվանագիտական շրջաններին համոզում էր, որ հայկական բարենորոգումների իրագործումը կրկնակի օգուտ կբերի Երոպային: Նախ՝ «Ասիական Տաճկաստանի վիճակի բարելավումով Օսմանեան կայսրութեան պահանջաւոր Երոպայի եւմրական շահերը կրկին երաշխիքներով պիտի ապահովուին», և երկրորդ՝ «կարգ ու կանոնին վերահաստատումով և ամեն փոքր դժգոհութեան և խռովութեան պարճառներուն վերացուելովը, հողային ամբողջութեան պահպանումը... ապահովուած պիտի ըլլայ թէ ներքնապէս, և թէ արտաքինապէս»²³:

Տնտեսություններին ուղղված ազգային պարզապեսության երրորդ հուշագիրը՝ «Հայկական բարենորոգումները և իսլամ բնակչությունները: Գաղթականները հայկական նահանգներում մեջ» վերաբառությամբ, հրատարակվեց 1913 թ. մայիսի 5-ին: Այս հուշագրի համար առիթ էին ծառայել Արևմտյան Հայաստանից ստացվող փրկություններն այն մասին, որ երիտթուրքերը սաստկացրել են իրենց հակահայ քաղաքականությունը:

Արևմտահայ աշխարհավորությունը ներքին տագնապով դիմավորեց 1913 թ. գարունը, քանզի վստահ էր, որ ինչպես Արդու Համիդի, նույնպես և երիտթուրքերի օրոք անգույք

19 Տե՛ս Վ. Փափագեան, Իմ յուշերը, հ. 2, Բեյքոթ, 1952, էջ 190-197:

20 ՆՆԱԱ, ֆ.57, ց.5, գ.33, թ.10:

21 Տե՛ս «День», 12.VI.1913:

22 Центральный государственный военно-исторический архив Российской империи, ф.450: Турция, оп.1, д.145, л.4.

23 ՆՆԱԱ, ֆ.57, ց.5, գ.33, թ.9:

չարագործությունների շարքը նոր ուժով է բորբոքվելու: Եւ իրոք, երիտթուրքերը, նպատակ ունենալով խանգարել գյուղացիության զարնանային գյուղարևոխականաշխատանքներին, ավելի սաստկացրին հայահալած քաղաքականությունը: Ըստ երիտթուրքական նյութումների, մահաստիյուտ սովի ուրվականը միանալու էր ջարդի սարսափին եւ միասին կախվելու էին արևմտահայության վրա: Բնականաբար, երիտթուրքական որոգայթները նոր որակ հաղորդեցին արևմտահայության դժնդակ կացությանը: Գարնանը եւրոպական դիվանագիտությունը ձեռնամուխ եղավ Նայկական հարցի արծարծմանը, իսկ թուրքական մարայությունը եզրակացրեց՝ «օսմանեան մնացած երկրները հնարաւոր է պահպանել Եւրոպայի ուրնձգութիւններից՝ հայ քարքը ոչնչացնելով»²⁴: Արևմտահայության կյանքում սկսվեց եղերական մի նոր շրջան:

1913 թ. ապրիլի 22-ին Դիարբեքիի ֆրանսիական հյուպարտսը հայտնում էր, որ վիլայեթում սրբեղծվել է լարված իրավիճակ եւ «չի բացառվում հայերի նոր կոտորածների հնարավորությունը»²⁵: 1913 թ. մայիսին Բիթլիսից «Новое время» թերթի թղթակից Ա. Բերեզովսկին²⁶ գրում էր. «Այսպեղ չկա հայ, որը վստահ լինի այն բանում, որ վաղը շուկա դուրս գալով, նա վայրագորեն խողխողված, կամ գնդակահարված չի լինի, իսկ քանը մնացած նրա կինը կամ աղջիկը՝ պարվագրված, այսպեղ չկա հայ կին կամ աղջիկ համոզված, որ իրեն ամենամոռկալի ձեռով չի անարգի վայրի սրիկաների հրոսակախումբը, այսպեղ չկա հայ ծնող, չկասկածող այն բանում, որ դպրոց ուղարկված իրենց գաղանկները կենդանի հեղ կվերադառնան»²⁷:

Ամեն օր Կ. Պոլսի դեսպանապետներ՝ հյուպարտսներից ու փոխհյուպարտսներից, հայոց պարբիարքարան՝ թեմերի առաջնորդներից, թերթերի խմբագրություններ՝ տեղական թղթակիցներից, հասնում էին գույժեր, որոնք վկայում էին, որ Արևմտյան Նայաստանում դրսևորվող երևույթները ոչ այլ ինչ էին, եթե ոչ ծրագրված կոտորածի չարագուշակ նշաններ: 1913 թ. մայիսի 18-ին Պոլսո պարբիարք Նովիաննես Արշարունու՝ Բ. Դոսանը հանձնած թաքիթում մարնանշվում էր, որ հայկական վիլայեթներում կարարվող «սպանությունները, բռնությունները, հափշտակություններն ու կողոպուտները, առանց չափազանցությունների, կրում են զանգվածային կոտորածների բնույթ»²⁸:

Երիտթուրքական կառավարության հայաջինջ ծրագրերում կարևոր տեղ էր գրավում հայկական վիլայեթներում մուհաջիրների (Բալկանյան առաջին պարերագմի հեղուանքով այնտեղից ներգաղթող մահմեդականներ) վերաբնակեցման քաղաքականությունը: Ձգրելով հայկական վիլայեթներում սրբեղծել մահմեդական քարքի գերակշռություն, երիտթուրք պարագլուխները մուհաջիրների մի մասին բնակեցնում էին Արևմտյան Նայաստանում: Այս քաղաքականությունը հեղամարում էր մի քանի նպատակ:

Նողագուրկ եւ տնագուրկ մուհաջիրները հայկական վիլայեթներում կարող էին ստանալ

24 «Նոր հոսանք», 1913, ապրիլ, թ. 2, էջ 467:

25 АВПРИ, ф. Концентрация МИД, оп.470, д.114, ст.249.

26 Երիտթուրքերը արգելում էին որեւէ օտարերկրյա թղթակցի Արևմտյան Նայաստանում ուսումնասիրություններ կարարել: Ա. Բերեզովսկին (Տ. Օլեգին) ժամանակի եզակի հրապարակախոսներից էր, որ 1913 թ. փերրվար-մայիս ամիսներին կարողացավ լինել հայկական բոլոր վեց վիլայեթներում: Նա իր տպավորությունները շարադրեց «Անկերացող Նայաստան» ընդհանուր խորագիրը կրող հոդվածաշարում:

27 «Биржевые ведомости», 14.V.1913.

28 АВПРИ, ф. Посольство в Константинополе, оп.517/2, д.3726, л.100.

եւ՝ մշակված հողեր, եւ՝ պարտաստի քրեական կառավարությունն առանց դժվարությունների ու ավերիկ ծախսերի ազատվում էր մոնաշիքներին նոր քրեական ու աշխատանքով ապահովելու հոգսից: Մակայն հայ բնակչությունը կամովին չէր զիջում իր քրեական ու քրեալ: Ուստի, չսահմանափակվելով արտագաղթի հետևանքով հայրենիքը լքած հայերի ունեցվածքի գավթումով, իթթիհաբականները կամ մահվան սպառնալիքի քրեական կամ բռնի վարարումներով հարկադրում էին հայերին իրենց քրեական ու հողը զիջել մահմեդական գաղթականությանը: Այդ կերպ երիտթուրքական կառավարությունը հայ բնակչությանը շրջապատում էր մահմեդական մեծամասնությամբ, որը հնարավորություն էր տալիս արևմտահայությանը անկարող դարձնել հակապետական որևէ շարժում²⁹:

Մոնաշիքների հաստատումը Արևմտյան Ղայսարանում մեծապես սրեց ազգային հարաբերությունները: Ներարկված պարտադրի պարտության ու, հետևաբար, իրենց ներգաղթի պարտադր կայսրության քրիստոնյա բնակչությանը վերագրելու ախտահարույց մանրէով, մահմեդական այս ամբողջ իր ամբողջ վրեժխնդրությունն ուղղում էր բազմապատիվ արևմտահայության դեմ:

Մայիսի 5-ի հուշագրով Պողոս Նուբար փաշան քրեություններին զգուշացնում էր, որ մոնաշիքների վերաբերակցման քաղաքականությունը պայթյունավտանգ իրավիճակ է ստեղծել Արևմտյան Ղայսարանում, եւ անհրաժեշտ է անհապաղ բարենորոգումներ կիրառել, որոնք շահավետ կլինեն ինչպես մահմեդական, նույնպես եւ քրիստոնյա բնակչության համար³⁰:

Ազգային պարվիրականության չորրորդ հուշագիրը՝ վերնագրված «Ղայկական բարենորոգումները եւ երոպական հակակշիռը», հրապարակվեց 1913 թ. հունիսի 14-ին եւ նվիրված էր հայկական բարենորոգումներում երոպական վերահսկողության անհրաժեշտությանը: Նրանում պարվիրականությունն ընդգծում էր, որ «անհոգությունը, անկարողությունը եւ իշխանության չարաչար գործածումը առանդական են գաւառի պաշտօնէից համար»³¹, իսկ կենտրոնական կառավարությունը ոչինչ չի անում ստեղծված օրհասական կացությունը գոնե փոքր-ինչ մեղմելու համար: Ներառաբար, երոպական վերահսկողությունը «միակ երաշխատրութիւնն է բարենորոգումներուն եւ անոնց կանոնաւոր եւ արդիւնաւոր կիրարկումներին»³²:

Ազգային պարվիրականության հուշագիրն արձանագրում էր, որ Բեռլինի վեհաժողովի 61-րդ հոդվածով նախատեսված երոպական վերահսկողության ձեւն անհրաժեշտ էր, բայց ոչ բավարար քրեական է հայկական բարենորոգումներն իրականացնելու համար: Երոպական վերահսկողությունն ազդեցիկ դարձնելու եւ բարենորոգումների գործադրումը քրեական հսկելու համար ազգային պարվիրականությունը քրեություններին առաջարկում էր ներկայացուցիչներ ունենալ, որոնք «կարենան բարենորոգմանց գործադրութեան համար կոչուող պաշտօնեաներու վրայ հսկել՝ որպէսզի իրապէս գանոնք գործադրէ, առանց թերութեան, անկողմնակալութեամբ եւ առանց օրէնքի կիրառումէն խոյս տալու»³³:

29 Տե՛ս Արթուր, Բարենորոգումներու հարցը, Կ. Պոլիս, 1914, էջ 35:

30 Տե՛ս Լիւթովիք քր. Բօնթանսօն, Եզլ, աշխ. էջ 61-64:

31 ՄԱԿ, ֆ.57, ց.5, գ.33, թ.13:

32 Անդ:

33 Անդ:

Ազգային պատվիրակությունը 1913թ. ընթացքում մի քանի հուշագրեր ևս հղեց եւրոպական դիվանագիտական աշխարհին, որոնք հիմնականում ամփոփում են հայկական բարենորոգումների նախագծերին և դրանց կիրառման փորձերակներին:

Նայ ազգային պատվիրակությունն իր բազմաբնույթ գործունեությամբ և Պողոս Նուբար փաշայի եռանդուն ջանքերի շնորհիվ ծանրակշիռ ներդրում ունեցավ եւրոպական հասարակական կարծիքը հօգուտ Նայ դարի փրամադրելու գործում: Ազգային պատվիրակության ջանքերը փվեցին նաև ցանկալի արդյունքներ: Մասնավորապես 1914թ. հունվարի 26-ի ռուս-թուրքական համաձայնագրի կնքումը մեծապես պայմանավորված էր ոչ միայն ռուսաց դիվանագիտության, այլև ազգային պատվիրակության փքնաջան աշխատանքով: